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جزایر سه گانه جزء جدایی ناپذیر 
سرزمینی  ایران است

، سفیر جدید چین  دکتر ولایتی، مشاور مقام معظم رهبری در امور بین الملل با   کونگ پی وو
در ایران دیدار و گفت وگو کرد. 

کید  دکتر ولایتی در این دیدار بر اهمیت تقویت و گســـترش روابط راهبردی دو کشـــور تا
کرد و گفت: »چین برنامه توسعه ارتباطات خود به خصوص در زمینه طرح یک کمربند، 
یـــک جـــاده را دنبـــال می کنـــد و در این جهت اســـتفاده از ظرفیت های ایـــران و عبور این 
مســـیر از کشـــورمان به طور جدی در دســـتور کار قرار دارد و می بایست دنبال گردد.« دکتر 
ولایتی افزود: »ما نباید اجازه بدهیم اتفاقاتی که در اطراف ما رخ می دهند بر روابط چین 

و ایران تاثیر بگذارد.« 
کمیت  ی اسلامی ایران در حق حا در این دیدار دکتر ولایتی همچنین بر مواضع جمهور
کید کـــرد و گفت: »جزایر ایرانی ابوموســـی، تنب بزرگ و تنب  ایـــران بـــر جزایر ســـه گانه تا
ی اســـلامی  کوچک تعلق ابدی به ایران داشـــته و جزء جدایی ناپذیر ســـرزمینی جمهور
یخـــی نزدیک  ی افـــزود: »مـــا و چیـــن یک رابطـــه طولانـــی، فرهنگی و تار ایـــران اســـت. » و
یـــم و اثـــرات مثبـــت فراوانـــی بر یکدیگر داشـــته ایم و امـــروز هم با کمک  و صمیمانـــه دار
ی خواهیم داشـــت و بی تردید توســـعه روابط ایران،  یکدیگر در احیای این مســـیر همکار
چین و روســـیه در زمینه های مختلف  و از جمله در قالب شـــانگهای نیز اثرات ماندگار 

و مهمی خواهد داشت.« 
ی  ی هایی که ایران، روســـیه و چین در منطقه مانند برگزار کید کرد: »همکار دکتر ولایتی تا
مانور های مشترک دارند، بی تردید برای امنیت و سرنوشت منطقه بسیار مهم است و ایران 
به عنوان مهم ترین کشور جهان اسلام آمادگی توسعه بیش از پیش همکاری ها را دارد، به ویژه 
که خاورمیانه قلب  ی ها می توانند در منطقه خاورمیانه فعال تر شود؛ چرا اینکه این همکار

سیاسی جهان است و ایران بیشترین نفوذ را در آن دارد.«
ی اسلامی  سفیر چین در ایران هم ضمن ابراز خرسندی از این ملاقات از مواضع جمهور
کید کرد و  ی های ایران و چین تا ایران در مورد چین تشـــکر و بر گســـترش و تقویت همکار
گفت: »شما یک دیپلمات مشهور در حوزه بین المللی و دوست قدیمی چین هستید که 
ی ها و روابط بین دو کشـــور  ید و همکار در شـــکل گیری روابط چین و ایران ســـهم بالایی دار

باید به صورت جدی تر تقویت و پیگیری شود.« 
پـــی وو افـــزود: »روابـــط ایـــران و چین، بر پایه احترام متقابل اســـت و رهبران دو کشـــور برای 
یادی کرده انـــد و جنابعالی هم از جمله شـــخصیت هایی  ی ایـــن روابط تـــلاش ز پایه گـــذار

هستید که در توسعه و تقویت این روابط بسیار فعالیت نموده اید.« 

معاونعلمی،فناوریواقتصاددانشبنیانرئیسجمهوردرآخریننشستخبریاشچهگفت؟

غزال ها غول  فناوری ایران می شوند

ســـاختمان خیابـــان لادن دیـــروز میزبان اصحاب رســـانه بود تا صـــوت و تصویر آخرین 
ی و اقتصاد دانش بنیان دولت ســـیزدهم را مخابره  نشســـت خبری معاون علمی، فناور
یداد برنامه ملی توســـعه و حمایت از  کنند. روح الله دهقانی فیروزآبادی دیروز به بهانه رو
غزال های دانش بنیان به جمع خبرنگاران آمد ولی حرف های او محدود به شرکت های 
دانش  بنیان نشد. دهقانی از آخرین برنامه های معاونت در روزهای پایانی دولت گفت و 
پیشنهادهایی هم برای انتخاب پنجمین معاون علمی و فناوری به دولت چهاردهم داد. 

   تعدادشرکتهایدانشبنیاناز10هزارفراتررفت
پیش از آغاز صحبت های معاون علمی، رضا اســـدی فرد، معاون توســـعه شـــرکت های 
دانش بنیان معاونت علمی از عبور تعداد شرکت های دانش بنیان از مرز 10هزار شرکت 
خبر داد و گفت: »در حال حاضر ۶۷ درصد از شرکت های دانش بنیان از نوع نوپا، 1۴ 
درصد نوآور و حدود ۹ درصد شـــرکت های دانش بنیان فناور هســـتند.« معاون توســـعه 
کنون به  شـــرکت های دانش بنیان معاونت علمی بیان کرد: »شرکت های دانش بنیان تا
۶00 همت فروش دســـت یافته اند که ۶0 درصد از این فروش توســـط حدود 10 درصد از 
شرکت های دانش بنیان محقق شده است. این موضوع نشان دهنده نقش شرکت های 
بـــزرگ و پیشـــرو در افزایـــش ســـهم فـــروش دانش بنیـــان از کل اقتصاد کشـــور اســـت.« او 
درخصوص ویژگی های شرکت های دانش بنیانی که از این پس با عنوان غزال شناخته 
می شوند، تصریح کرد: »شرکت های دانش بنیان غزال، درواقع آن شرکت های دانش بنیانی 
هستند که از سرعت بالاتر و استمرار در رشد، نسبت به سایر شرکت ها برخوردارند. در 
برنامه حمایتی معاونت علمی این شرکت ها با هدف نقش آفرینی پررنگ تر در اقتصاد 
کشـــور و تســـهیل نقش آفرینی در اقتصاد به صورت ویژه مورد حمایت قرار می گیرند. در 
شناســـایی و معرفی شـــرکت های دانش بنیان غزال، معیارها و شـــاخص هایی همچون 
میزان صادرات، رشد فروش تعداد نیروی انسانی و استمرار در رشد مد نظر قرار می گیرند.« 
یکرد، ایجاد اشتغال برای  معاون توســـعه شـــرکت های دانش بنیان ادامه داد: »در این رو
ی انســـانی متخصص بخش قابل توجهی از آنها  ی انســـانی که نیرو حداقل ۲00 نفر نیرو
ی کـــه حداقل ۳0 درصد  باشـــد و فـــروش دانش بنیـــان حداقـــل ۵0 میلیـــارد تومان به طور
از فـــروش کل شـــرکت بـــه محصـــولات و خدمـــات دانش بنیـــان متعلق باشـــد، به عنوان 
شاخصه های شناسایی غزال های دانش بنیان تعریف شده  است.« اسدی فرد در ادامه 
، به این میزان از  ی انســـانی کمتر افزود: »ممکن اســـت برخی از شـــرکت ها با تعداد نیرو
ی انســـانی شـــاغل، 1۲1  فروش دســـت پیدا کنند که با در نظر گرفتن حداقل ۲00 نفر نیرو
گر حداقل  شرکت حائز ویژگی های لازم برای معرفی به عنوان غزال دانش بنیان هستند و ا
اشتغال را به کف 1۴0 نفر کاهش دهیم، ۲10 شرکت دانش بنیان از ظرفیت تبدیل شدن 
ی  برخوردار هســـتند.« معاون توســـعه شـــرکت های دانش بنیان گفت: »در  به غزال فناور
برنامه جشن غزال های دانش بنیان که سه شنبه دوم مردادماه امسال برگزار خواهد شد، 
1۲ شـــرکت که موفق شـــده اند تمامی این معیارها را احصا و به عنوان غزال دانش بنیان 

شناخته شده اند، معرفی خواهند شد.«
 

   غزالهایدانشبنیانچگونهغولفناوریمیشوند
شناسایی و حمایت غزال ها مسیر تبدیل شدن شرکت های دانش بنیان به ابرشرکت ها 
ی هســـتند که دهقانی فیروزآبادی ســـال گذشـــته در گفت وگو با  یا همان غول های فناور
»فرهیختگان« از امکان ایجاد 10 مورد از آنها طی سه سال سخن گفته بود. او در نشست 
ی غزال ها و  خبری روز گذشته در پاسخ به سوال خبرنگار »فرهیختگان« مسیر پیش رو

کان بر حرف قبلی خود  معاونت را در راه رسیدن به ابرشرکت ها تشریح کرد و البته کما
کنون در فضای دانش بنیان ها شناخته شده اند در  ایستاد. او با بیان اینکه غزال هایی که تا
یست بوم اقتصاد این کشور رشد کردند، گفت: »معاونت، برنامه ویژه حمایتی با حضور  ز
و مشارکت هر یک از این شرکت ها تدوین می کند، با حضور و مشارکت خود شرکت ها 
که مساله  مهمی هم هست. وقتی برای شرکت های نوپا می خواهیم برنامه حمایتی تنظیم 
کنیم با خودشـــان صحبتی نمی کنیم. جلســـاتی مشورتی با جمعی از آنها برگزار می شود 
و در نهایت بسته های حمایتی برای همه آنها آماده می شود. اما وقتی برای غزال ها کار 
می کنیم، شاید ساعت ها دوستان دبیرخانه با مدیران آن شرکت نشستند و فرصت  ها 
و تهدیدهـــا را بررســـی و بـــا همدیگر برای بســـته حمایتی برنامه ریـــزی کردند. مواردی که 
کنون پیش رفته این گونه بوده و بعد از این مرحله هم برنامه پایش خواهد شد. هرچند  تا

ماه یک بار با توجه به اینکه تعداد محدود است، پیگیری موردی صورت می گیرد.« 
دهقانی در ادامه تصریح کرد: »این همان مسیری است که برای تبدیل شدن به ابرشرکت ها 
دنبـــال می کنیـــم. ایـــن بســـته حمایتی هم صرفا حمایت های مالی نیســـت. توســـعه بازار 
صادراتی، ایجاد فرصت های بازار در فضای دولت و از همه مهم تر ایجاد کردن شبکه هایی 
با شرکت های دانش بنیان دیگر ازجمله مواردی است که کمک در مسیر تبدیل شدن به 
ابرشرکت ها به غزال ها کمک می کند. این مسیری است که ما به صورت اختصاصی در 
حمایت خاص از غزال ها برای رسیدن به ابرشرکت ها دنبال می کنیم. کماکان هم معتقدم 
رســـیدن به 10 ابرشـــرکت قابل دسترسی است. خوشبین و امیدوار هستم با حمایت های 

بسیار بهتری که در دولت چهاردهم انجام خواهد شد این مسیر شتاب بگیرد.« 
او در پاسخ به سوال دیگر »فرهیختگان« درخصوص نحوه و چگونگی برنامه ریزی برای 
افزایش تعداد غزال های دانش بنیان اظهار کرد: »شـــرکت هایی که این ظرفیت را دارند 
حمایت های دیگری می شوند تا سریع تر به ۴ شاخص اصلی غزال ها دست یابند. مثلا 
ی انسانی شـــان را تامیـــن کنند و ارتقا دهند. یکـــی از ابزارهای معاونت علمی برای  نیـــرو
حمایت از ترمیم و تقویت نیروهای تحقیق و توسعه، استفاده از فرصت اعتبار مالیاتی 
اســـت. برای شـــرکت های بزرگ قابلیت بخشـــودگی مالیاتی یا اصطلاحا اعطای اعتبار 
ی  ی تحقیق و توســـعه به وجود می آیـــد. این به ارتقای نیرو مالیاتـــی در ازای جـــذب نیرو
انسانی شرکت ها کمک می کند. این نگاه حمایت هدفمند است. معاون علمی، فناوری 
ی  و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور ادامه داد: »زمانی هســـت که ما منابع بی شـــمار
یم؛ می گوییم از همه حمایت می کنیم تا رشـــد کنند اما  ی ندار یم. مشـــکل یا گرفتار دار
ی قطره ای را پیـــاده کنیم و نمی توانیم  وقتـــی منابع محدود می شـــوند باید سیســـتم آبیار
یم. باید ببینیم کدام درخت ظرفیت و پتانســـیل بیشـــتری دارد  با روش غرقابی پیش رو
و چـــه میـــزان آب )حمایـــت( نیـــاز دارد. براســـاس این عوامل و متناســـب با آن حمایت 
صورت می گیرد. این برنامه برای اجرا حتما کار دارد. شـــرکت مانند بچه، بزرگ کردنش 
زحمت دارد و باید چند سال با کمک به این شرکت ها مسیر رشد آنها را هموار کرد.« 

   آغازبهکارپلتفرمنویانازدوهفتهدیگر
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور در بخش پایانی نشست خبری 
به برنامه های درحال تکمیل این مجموعه اشاره کرد و گفت: »یکی از مواردی که در این 
معاونت دنبال می شـــود، دسترســـی همه شـــرکت های موجود در کشور به عدالت است و 
هر شـــرکت بتواند به منابع، حمایت ها و ظرفیت های معاونت علمی دسترســـی داشـــته 
باشـــد. برای این امر در معاونت علمی ســـامانه های متعددی ایجاد شده است، ولی نیاز 
یم.« دهقانی ادامه داد: »در حال حاضر مشخص نیست  به سامانه یکپارچه متمرکز دار
کدام شـــرکت از کدام یک از حمایت ها برخوردار می شـــود و ما قریب به یک ســـال اســـت 
یادی در این زمینه انجام دادیم تا بتوانیم زمینه ای را فراهم  کنیم تا همه  که بررســـی های ز
شرکت ها به صورت عادلانه در بستر یک برنامه موبایلی از خدمات این معاونت بهره برداری 

کنند.« وی اضافه کرد: »ما یک سامانه یکپارچه به نشانی Noyan. ir را راه اندازی کرده ایم 
که دو هفته آینده رونمایی می شود. در سامانه یکپارچه نویان، تمام خدمات، فراخوان ها، 
تسهیلات، نمایشگاه ها، پژوهانه های بنیاد علم و سایر خدمات بارگذاری شده است و 

همه شرکت ها از یک درگاه واحد به این خدمات دسترسی دارند.«

   اعلامنظامکارگزاریجدیدیتادوماهآینده
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور با بیان اینکه یک کار نیمه تمام 
یم، گفت: »این کار  یابی شرکت های دانش بنیان و حمایت از آنها دار در زمینه نظام ارز

یابی شرکت های دانش بنیان است.«  نیمه تمام ارتقای ساختار کارگزاران ارز
وی افـــزود: »در حـــال حاضـــر کارگزارانـــی که با معاونت علمی همـــکاری دارند، علی رغم 
تلاش هایی  که داشته اند، انتقاداتی بر آنها وارد است، ازجمله اینکه کارگزاران از تخصص 
یابی هســـتند و سوءاستفاده  لازم برخوردار نیســـتند، دارای تضاد منافع با موضوع مورد ارز
از جایگاه کارگزاری خود کرده اند.« دهقانی افزود: »تا دوماه آینده نظام کارگزاری جدیدی 
یابی، شرکت های نوپا دیگر توسط کارگزاران  اعلام می شـــود. براســـاس این نظام جدید ارز
یابی نمی شوند، بلکه هر شرکت می تواند سه تا پنج داور را که به عنوان اساتید  مشخص ارز
یاب خود انتخاب کند.« وی اضافه  خوشـــنام در حوزه های فناوری هســـتند، به عنوان ارز
کرد: »شرکت های بزرگ نیز براساس استانداردهای مشخص می توانند کارگزاران را خودشان 
انتخاب کنند. علاوه بر آن شرکت های بزرگ دانش بنیان می توانند در صورت علاقه مندی به 
عضویت باشگاه ارزیابی معاونت علمی ریاست جمهوری درآیند.« معاون علمی و فناوری 
یابی شرکت ها  رئیس جمهور خاطرنشان کرد: »این شیوه موجب خارج شدن انحصار ارز
از یک ســـری از شـــرکت ها خواهد شـــد و همچنین موجب رفع تعارض منافع می شـــود.« 
دهقانی در ادامه با اشـــاره به پایان کار دولت ســـیزدهم در روزهای آینده گفت: »اکنون در 
پایان دولت ســـیزدهم هســـتیم و خوب است یادی از شهید جمهور آیت الله رئیسی کنیم 
که طی سه سال- که مسئولیت این معاونت را برعهده داشتم- شاهد بودم دلسوزانه و با 
تمام وجود، توجه خاصی به حوزه علم و فناوری در بازارهای داخلی و بین المللی داشته 
اســـت. امیدوارم در دولت چهاردهم، معاونت علمی بعدی، معاونتی کاملا علاقه مند و 

پر انرژی باشد تا مسیری را که توسعه یافته است ، گسترش دهد.« 

   4ویژگیمعاونعلمیرئیسجمهورازنگاهدهقانیفیروزآبادی
ی گام های  ی از اینکه در دولت آینده، معاونت علمی در مســـیر نوآور او با ابراز امیدوار
ی بعدی  یاســـت جمهور بزرگ تری بردارد، خاطرنشـــان کرد: »از نظر من، معاون علمی ر
باید چهار ویژگی شاخص را دارا باشد، اول اینکه جوان باشد؛ ما در معاونت علمی به 
یم تا بتواند با جوانان ۲0 تا ۴0 سال شاغل در شرکت های دانش بنیان  مدیر جوان نیاز دار
ارتباط برقرار کند.« دهقانی، ویژگی دوم معاون علمی بعدی را دارا بودن یک شخصیت 
غیرسیاسی عنوان کرد و ادامه داد: »در معاونت علمی، شرکت های دانش بنیان به عنوان 
موتـــور محـــرک اقتصـــاد دانش بنیان به شـــمار می روند؛ از ایـــن رو در چهار دوره معاونت 
کنون تلاش بر این بوده تا در معاونت علمی ســـوگیری  علمی از زمان دکتر واعظ زاده تا
سیاسی نداشته باشند.« او سابقه تحصیلات دانشگاهی را از دیگر ویژگی های معاون 
علمی بعدی ذکر کرد و گفت: »معاون علمی شخصی است که بتواند با دانشگاهیان و 
متخصصان علمی ارتباط توسعه مند داشته باشد. چنین شخصی باید حداقل دارای 
ی و اقتصاد دانش بنیان  ی باشـــد.«معاون علمی، فناور رتبه اســـتاد تمامی یا دانشـــیار
ی را چهارمین رکن  ی و فنـــاور یســـت بوم نـــوآور دولـــت ســـیزدهم، دارا بـــودن تجربـــه در ز
شـــخصیتی معاونـــت علمـــی آینده عنوان کـــرد و گفت: »معاون علمـــی باید با ادبیات 
یست بوم علم و  یســـت بوم آشـــنایی داشـــته باشد و کسی باشـــد که تجربه ز و با موضوع ز

ی را داشته باشد.«  فناور
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